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Nagrade so v dvanajstih letih po-
stale prestižne in tudi zelo koristne,
saj je D&B s svojim ugledom svetov-
ni poslovni skupnosti zagotavljal,
da so nagrajene družbe najvarnejši
slovenski partnerji. Hkrati so ve-
dno pripravili tudi seznam desetih
najbolje ocenjenih družb, pa petde-
set in celo sto najbolje ocenjenih
družb. Kot pravi Batista, bi letos
lahko tri enakovredne nagrade še
podelili družbam, za katere lahko z
gotovostjo trdijo, da se jim letos ali
v naslednjih nekaj letih ne bo zgo-
dilo nič čudnega. »Če bi se tem do
zdaj uglednim družbam in varnim
partnerjem kaj zgodilo letos ali pa v
kratkem, bi naša nagrada izgubila
ugled. To pa ne bi koristilo niko-
mur. Ne slovenski poslovni sku-
pnosti niti ugledu naših dveh boni-
tetnih hiš D&B in Bonitetna hiša I,

d. o. o., Ljubljana,« razlaga odloči-
tev Batista.

Dober primer, kako nepredvidlji-
ve so danes odločitve, je družba, ki
so jo pred kratkim nagradili z ratin-
gom tedna, saj je v tem času obdrža-
la najboljšo oceno in je v preteklosti
celo prejela nagrado rating leta. La-
stniki pa so se odločili takoj po oce-
njevanju družbo pripojiti materin-
ski družbi, tako da je prenehala ob-
stajati. »Vzrok za odločitev ni bila
uspešnost poslovanja in je nismo
mogli predvideti. Težave pri poslih
lahko predvidimo celo v tako spre-
menljivih razmerah, kapitalskih
odločitev, ki izvirajo iz nam popol-
noma neznanih razlogov, pa ne mo-
remo,« pravi Batista. V časih, ko je s
financiranjem povezano toliko te-
žav, bodo lastniške odločitve vse
bolj nenavadne in nepredvidljive.

»Poslovno uspešnost je lahko oce-
njevati. Lastniško ozadje pa je za
nas črna škatla,« še dodaja Batista.

Bonitetne ocene se nižajo skoraj
v vseh industrijskih sektorjih. Letos
se je po več letih celo prvič zgodilo,
da niti eni družbi niso prisodili naj-
višje bonitetne ocene in zato ratin-
ga tedna ni bilo. Vendar D&B oce-
njuje tudi države, katerim se prav
tako množično nižajo ratingi, kar

pa neposredno vpliva tudi na boni-
tetne ocene družb v teh državah.
»Še nikoli ni bilo tako pomembno
sproti preverjati tudi stalne par-
tnerje in ne zgolj zaupati bilancam
iz daljnega leta 2007, ko smo bili vsi
uspešni in je bilo poslovati pravo
veselje,« razlaga Batista.

Evropska komisija pa pripravlja
direktivo o bonitetnih hišah, ki bo
poostrila podeljevanje bonitetnih
ocen. »Problem nekaterih najslav-
nejših bonitetnih agencij je bil, da
so ocenjevale velikanske družbe, ki
so te ocene naročale in jih drago
plačevale. Roko, ki te plačuje, pa je
treba negovati,« pravi Batista. Ker
je bil tak način ocenjevanja, ko mo-
raš ocenjevati tistega, ki te drago
plačuje, vzrok za krizo finančnega
sektorja, je večji nadzor bonitetnih
hiš logična posledica. »Mi s tem ni-
mamo problema. Kot kaže, bo po-
trebna za naše delo licenca in raz-
kritje metodologije, kar je za nas
odlično. Ocenjevati ne bo mogel
več vsak, hkrati pa bo naša licenca
potrditev kakovosti naših metod,
na katere smo zelo ponosni,« še do-
daja Batista.
Barbara Pavlin

Bonitetne ocene

Podelitve nagrad rating leta ne bo
Odločitve družb preveč nepredvidljive – Pomembno sprotno preverjanje stalnih partnerjev
Evropska komisija pripravlja direktivo o bonitetnih hišah, ki bo poostrila podeljevanje bonitetnih ocen
Ljubljana – Letos nagrad za najboljši rating leta ne bodo podelili. Tako so se
odločili v Bonitetni hiši I, ki je skupaj z Dun & Bradstreetom (D&B) sloven-
skim družbam nagrade podeljevala dvanajst let zapored, čeprav so jih pri
D&B poskušali prepričati, da bi jih vseeno podelili. »Nagrade bi sicer lahko
podelili tudi letos, saj gre za bonitetne ocene, ki so jih družbe pridobile lani.
Vendar so časi postali popolnoma nepredvidljivi, poslovne razmere nego-
tove in kapitalske odločitve pogosto iracionalne,« razlaga direktor Bonite-
tne hiše I Marko Batista.

Marko Batista
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Agencija za trg vrednostnih pa-
pirjev je v teh dneh pozvala borzno-
posredniške družbe, banke, ki se
ukvarjajo z investicijskim bančni-
štvom, in družbe za upravljanje, naj
ji poročajo o morebitnih naložbah v
družbe oziroma sheme, ki jih je vo-
dil Bernard Madoff. Decembra lani
je namreč prišlo na dan, da je Ma-
doff, s pomočjo finančne piramide
lahkoverne banke, finančne sklade,
podjetja in premožne posameznike
ogoljufal za okrog 50 milijard dolar-
jev. Ker je imela »prevara stoletja in
svetovnih razsežnosti« velik vpliv
tudi na nekatere evropske banke,
na primer BNP Paribas, Santander
in HSBC, je združenje evropskih
nadzornikov trga vrednostnih pa-
pirjev (CESR) takoj po prvih obja-
vah začelo zbirati podatke o izpo-
stavljenosti evropskih investitor-
jev. Članice združenja so ugotavlja-
le morebitno škodo pri svojih licen-
ciranih in nadzorovanih subjektih,
predvsem bankah in investicijskih
skladih.

ATVP je svojim nadzorovancem
postavila rok: odgovore pričakuje
najpozneje do 12. januarja (prav na
dan, ko naj bi se Madoff zagovarjal
pred sodiščem). Informacijo o izpo-

stavljenosti udeležencev sloven-
skega trga finančnih instrumentov
naložbam iz sheme Bernarda Ma-
doffa bo nato posredovala evrop-
skemu združenju nadzornikov trga
vrednostnih papirjev.

Nadzornico bančnega sistema pa
smo povprašali, kako je s slovenski-
mi bankami. Član sveta Banke Slo-
venije Božo Jašovič je povedal, da
je BS že po stečaju ameriške investi-
cijske banke Lehman Brothers na
pobudo evropskih nadzornikov
preverila izpostavljenost investi-
torjev do ameriških bank. Tedaj so
ugotovili, da so bili vsi slovenski re-
zidenti do ameriških vrednostnih
papirjev izpostavljeni v višini 166
milijonov evrov, od tega banke za
okrog 120 milijonov. Podatek o iz-
postavljenosti (ki je bila po Jašovi-
čevih besedah nizka in obvladljiva)
velja za konec lanskega avgusta.
Medoffovih shem ni bilo med na-
ložbami, v zadnjih mesecih pa so se
naložbe onkraj luže nasploh ustavi-
le.
Božena Križnik

Agencija za trg vrednostnih papirjev poizveduje

Je kateri kamen v Madoffovi 
piramidi slovenski?
Agencija za trg vrednostnih papirjev in Banka Slovenije pravita, da ni prav
verjetno, da bi se naše banke in investitorji ujeli na limanice ameriškega goljufa
Ljubljana – Ali je piramidna vlagateljska shema ameriškega finančnega mogotca Bernarda Madoffa segla tudi na
slovenska tla? Ni prav verjetno, v en glas odgovarjata tukajšnja nadzornika trga vrednostnih papirjev in bančnega
sistema. Kljub temu je Agencija za trg vrednostnih papirjev (ATVP) v torek začela zbirati uradne informacije o mo-
rebitni izpostavljenosti finančnih investitorjev iz njene pristojnosti do naložb iz Madoffovih shem. Ne zato, ker bi
predvidevala, da tovrstna nevarnost obstaja, ampak zaradi zaprosila pristojnih institucij iz Bruslja.

Božo Jašovič
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Na kratko

Delavci Palome nezadovoljni
z odgovorom predsednika vlade
Maribor – Zaposleni v sladkogorski tovarni papirja Paloma so v ponedeljek
iz kabineta predsednika vlade dobili zelo kratek odgovor na njihovo odprto
pismo, v katerem so tik pred novim letom premiera prosili za pomoč in pro-
učitev poslovnih razmer v družbi. Kot je povedal predsednik sveta delavcev
Jože Korotaj, z odgovorom niso zadovoljni. V kratkem odgovoru je svetova-
lec predsednika vlade za gospodarstvo Žiga Čebulj Palomine delavce zgolj
obvestil, da so njihovo prošnjo posredovali ministrstvu za finance in ga po-
zvali, da zadevo prouči in jim posreduje odgovor. »Zdi se nam neodgovor-
no, da zadevo posredujejo finančnemu ministru v proučitev, saj je predho-
dno svet delavcev v kabinet ministra Franca Križaniča poslal že dva dopisa,
v katerem smo ga podrobno seznanili s stanjem v družbi in ga novembra tik
pred skupščino Palome prosili za pomoč pri dokapitalizaciji, decembra pa
ponovno prosili za pomoč pri pridobivanju bančnih garancij, ki sta nam jih
obljubila Kad in Sod. Do danes nismo od finančnega ministra prejeli nobe-
nega odgovora,« je dejal predsednik sveta delavcev, v katerem menijo, da
tudi z obljubljenimi poroštvi Kada in Soda ne bo nič, saj si tam še naprej ku-
pujejo čas in neodgovorno prelagajo odgovornost drug na drugega. Sicer pa
se bodo danes znova sestali nadzorniki družbe, ki bodo obravnavali pred-
vsem tekoče zadeve okoli poslovanja družbe in gospodarski načrt za leto-
šnje leto, na pobudo delavskih predstavnikov pa bodo govorili tudi o usodi
podjetja. U. Č.

Deželno banko vodi Štefan Belingar
Ljubljana – Nadzorni svet Deželne banke Slovenije (DBS) se je včeraj sezna-
nil z odpovedjo mandata predsednika uprave Draška Veselinoviča – ta bo 1.
februarja prevzel vodenje Nove Ljubljanske banke (NLB), kjer bo po izteku
mandata konec januarja nasledil Marjana Kramarja – in soglašal, da mu
mandat poteče 31. januarja. Zaradi odpovedi Veselinovičevega mandata je
nadzorni svet banke opravil nadomestno imenovanje uprave. Dosedanji
član uprave Belingar je tako postal predsednik uprave, članica uprave pa je
postala Mojca Štajner, ki je bila v banki doslej zaposlena kot svetovalka
uprave. Obema novoimenovanima se mandat začne 1. februarja. Štefanu
Belingarju bo mandat predsednika uprave potekel 31. maja 2010, članici
uprave Mojci Štajner pa 31. marca 2010. M. Š.

Farmtech in Komptech še ne čutita krize
Ljutomer – Ljutomerski sestrski družbi Tehnostroj Farmtech, d. o. o., in
Komptech, d. o. o., katerih lastnik je avstrijska družba Heissenberger & Pret-
zler, bosta kljub svetovni krizi in recesiji tudi lansko poslovno leto končali z
odličnimi rezultati. Obe družbi bosta ustvarili za okrog 20 milijonov evrov
prihodkov, kar je za petino več kot leto prej, in znova bosta ustvarili dobi-
ček, ki ga bosta kot vsa leta porabili predvsem za posodabljanje proizvodnje
v Ljutomeru. Po besedah direktorice v obeh družbah Sonje Rajh imajo verje-
tno srečo, ker se v večji družbi Tehnostroj Farmtech ukvarjajo s proizvodnjo
trosilcev za gnoj in kmetijskih prikolic. Kmetijstvo je namreč dejavnost, ki je
kriza za zdaj ni posebno prizadela, in proizvodnja hrane bo po njenem pre-
pričanju tudi v prihodnje ostala precej manj prizadeta kot dejavnosti, ki se
jim ljudje lažje odpovedo. V prvi polovici lanskega leta je bilo po njihovih iz-
delkih še takšno povpraševanje, da so kupci na njih čakali tudi po nekaj me-
secev. V drugi polovici leta, najbolj v zadnjem četrtletju, so občutili krizo
zgolj tako, da so lahko čakalne dobe za izdelke skrajšali na dva meseca. Ne-
koliko slabše je bilo v družbi Komptech, ki izdeluje specialne stroje za kom-
postiranje bioloških odpadkov. Tam so med letom odpadla nekatera naroči-
la iz ZDA, vendar so decembra dobili nova. Zaradi takšnega povpraševanja
po njihovih izdelkih so lani dodatno zaposlili 25 novih delavcev (16 v Tehno-
stroj Farmtechu in devet v Komptechu), nekaj novih zaposlitev pa načrtuje-

jo tudi letos. Po besedah Sonje Rajh so sicer celo desetletje, odkar so lastniki
proizvodnje v Ljutomeru Avstrijci, načrtovali in poslovali umirjeno in kon-
servativno, vendar so vsako leto povečevali prihodke za 15 do 20 odstotkov.
Za petino jih nameravajo povečati tudi letos, zaposliti pa nameravajo še de-
set novih delavcev. J. P.

Celjski sejem končal najbolj uspešno poslovno leto
Celje – V družbi Celjski sejem so v lanskem poslovnem letu prodajo svojih
storitev povečali za 24 odstotkov in ustvarili 5,4 milijona evrov celotnega
prihodka. Direktor uprave Franc Pangerl ocenjuje, da je bilo poslovno leto
zaradi tega za celjsko sejemsko hišo ne le uspešno, temveč najbolj uspešno
v vseh letih njenega obstoja, optimističen pa ostaja tudi pri letošnjih napo-
vedih. Po njegovem bodo namreč morala podjetja tudi zaradi finančne kri-
ze svoje izdelke in ponudbo še bolj poudarjeno predstavljati, med drugimi
možnostmi tudi na sejmih. Zato pač ne vidi pravega razloga za to, da so so-
organizatorji za zdaj zadržani do priprave avtosalona maja v Celju, ki bi mo-
ral biti že umeščen v novo, že sedmo in skoraj dva milijona evrov vredno
razstavno dvorano. Sicer pa so trenutni odzivi drugih razstavljavcev, ki se
bodo predstavljali na letošnjih sejmih v Celju, po besedah izvršne direktori-
ce družbe Celjski sejem Brede Obrez Preskar zelo dobri in razstavne površine
sejmov že kar dobro zasedene. Kakšni bodo resnični odzivi razstavljavcev,
pa se bo pokazalo že po prvih dveh letošnjih sejmih Flora in Poroka, ki bosta
potekala od 20. do 22. marca. D. S.

Decembra »zamrznjena« prodaja avtov
Ljubljana – Potem ko je gospodarska kriza novembra lani prvič opazneje na-
čela prodajo avtomobilov na slovenskem trgu, se je decembra posel z novi-
mi osebnimi vozili še precej poslabšal. Po predhodnih podatkih v obdelavi
družbe Jato Dynamics je bilo decembra lani pri nas na novo registriranih
3161 novih avtomobilov, kar je bilo za 1158 manj (27 odstotkov) kot v istem
mesecu leta 2007. Prodaja se je zmanjšala večini velikih znamk, pozitivne iz-
jeme so bili Ford, Fiat, Kia in Suzuki. Zadnja dva negativna prodajna meseca
(novembra je prodaja upadla za 17 odstotkov) sta precej poslabšala dotlej
zelo ugoden letni prodajni rezultat. Skupno je bilo tako lani na novo registri-
ranih 68.533 avtomobilov, kar je bilo za 4,6 odstotka več kot leto prej. Ob
decembrskem velikem minusu v slovenski prodaji avtomobilov dodajmo,
da so se po prvih podatkih rdeče številke prejšnji mesec nadaljevale tudi na
nekaterih najpomembnejših evropskih trgih: v Franciji je decembra podaja
padla za 16, v Italiji in Veliki Britaniji za 13 in v Španiji znova za kar 50 odstot-
kov. Več o lanski prodaji avtomobilov bomo pisali v sobotni avtomobilski
prilogi Na kolesih. G. B.

Veliki dolgovi Vidonija ajdovskim obrtnikom
in podjetnikom
Ajdovščina – Na območni obrtni zbornici Ajdovščina se že nekaj časa spopa-
dajo s težavami zaradi neplačila storitev in blaga podjetij Vidoni S.p.A., Vi-
doni & Oberosler, d. o. o., in Oberosler cav.Pietro S.p.A, ki gradijo traso hitre
ceste med Razdrtim in Vipavo čez Rebrnice. Ugotavljajo, da so omenjena
podjetja samo obrtnikom in podjetnikom iz ajdovske obrtne zbornice dol-
žna več kot pol milijona evrov. »Za nekatere je to v času gospodarske krize
lahko pogubno,« ugotavlja Marko Rondič, sekretar ajdovske območne obr-
tne zbornice. Zato se je vodstvo zbornice z Darsom, ki je naročnik del, že po-
skusilo dogovoriti o možnostih direktnega poplačila dolgov tukajšnjih podi-
zvajalcev, vendar z njihove strani po Rondičevih besedah ni bilo videti nika-
kršnega interesa za rešitev nastalega zapleta. Zato je tukajšnja obrtna zbor-
nica za danes, 8. januarja, sklicala novinarsko konferenco in s svojimi teža-
vami seznanila širšo javnost. K. Ž.

Probanka prodala petino Jadrana Sežana
Ljubljana – Mariborska Probanka je prodala svoj skoraj
petinski delež v podjetju Jadran Sežana, ki ga skupaj pre-
vzemata Poteza Naložbe in menedžerji družbe, združeni
pod okriljem podjetja Topro. Ponudba za prevzem se-
žanskega veletrgovskega podjetja se je iztekla 5. januar-
ja, v njej pa sta prevzemnika ponudila delničarjem 22
evrov za delnico. »Prevzem financiramo iz različnih vi-
rov,« je včeraj na naše vprašanje odgovoril Drago Simčič
iz Poteze, na katero bo odpadel tudi večji del financira-
nja prevzema, saj bo skladno s prevzemnim memoran-
dumom upravičena do večjega deleža v prevzemu pri-
dobljenih delnic. Natančneje: po sporazumu bo Topro
upravičen do zgolj 4550 delnic, s čimer bo svoj delež v Ja-
dranu povečal na dobro petino (za 2,75 odstotka), do
preostalih delnic pa bo upravičena Poteza Naložbe. Sim-
čič včeraj še ni vedel, ali bo Poteza Naložbe ostala dolgo-
ročen lastnik sežanske družbe, poudaril pa je, da je ta

družba dobra naložba, zato so se odločili za sodelovanje
v prevzemu. Pred prevzemom sta imela prevzemnika po
dosegljivih podatkih v lasti 43 odstotkov vseh delnic,
zdaj pa se njun delež že približuje 70 odstotkom, saj se je
za sprejem prevzemne ponudbe poleg Probanke odločil
tudi izvršni direktor družbe Anton Zobec (ta je imel več
kot triodstotni lastniški delež Jadrana). Družbo Topra
vodi Boštjan Žiberna, član upravnega odbora Jadrana in
direktor Jadranovega hčerinskega podjetja Adriaplan, si-
cer pa je v Topri združilo svoje moči 13 družbenikov, raz-
kriva poslovna baza Gvin. Glavna dejavnost skupine Ja-
dran, ki pod svojim okriljem združuje več podjetij na ob-
močju nekdanje Jugoslavije, je veletrgovina z lesom,
mesom in drugimi živilskimi izdelki ter tehničnimi izdel-
ki; leta 2007 je Jadran ustvaril 14,75 milijona evrov pri-
hodkov od prodaje.
Vanja Tekavec

Janja Šumi je pojasnila, da sta
izguba poslovnih partnerjev in od-
hod delavk v drugo podjetje prišla v
nepravem času, saj so se že začeli
kazati znaki poslabšanih gospodar-
skih razmer. Ostali so brez likvi-
dnostnih sredstev, ni pa jim uspelo
pridobiti kreditov za premostitev
finančnih težav. V zadnjih dveh
lanskih mesecih je podjetje imelo
120.000 evrov izgube, promet pa se
je po oceni Janje Šumi lani znižal za
več kot polovico (leta 2006 in 2007.
je podjetje ustvarilo za približno 1,4
milijona evrov prometa). Delav-
kam mora podjetje izplačati še neiz-
plačane plače in odpravnino, denar
za to pa nameravajo zbrati s prodajo
strojev in opreme, deloma pa tudi s

prodajo proizvodnega objekta na
Slovenskem Javorniku, ki so ga si-
cer kupili na lizing.

V podjetju Sutura, ki ima proi-
zvodne prostore na Prešernovi cesti
na Jesenicah, je zaposlenih 52 de-
lavk, plače prejemajo redno, dovolj
imajo tudi naročil, je povedala di-
rektorica Monika Ažman. Na vpra-
šanja v zvezi z odhodom iz podjetja
Sandy ni želela odgovarjati. Moni-
ka Ažman je povedala, da delajo
predvsem prestižne izdelke visoke
mode za uveljavljene blagovne
znamke (Hugo Boss, Strenesse) in
da za zdaj ne čutijo posledic zao-
strenih gospodarskih razmer.

Rajko Bakovnik, predsednik sve-
ta gorenjskih sindikatov, je v zvezi s

tem pojasnil, da so 41 delavkam
podjetja Sandy pomagali napisati
odpoved, saj tri mesece niso prejele
plač. Dodal je, da bodo interese de-
lavk ščitili z vsemi pravnimi sred-
stvi, hkrati pa ga skrbi, ali bo podje-
tje lahko poplačalo vse obveznosti.
Suvada Grvala, vodja sindikata
podjetja Sandy, je povedala, da so se
delavke znašle v veliki stiski, saj so
ostale brez zaposlitve in sredstev za
preživljanje. Po pomoč so se že obr-
nile na Rdeči križ in druge podobne
organizacije, ki jim pomagajo z naj-
nujnejšimi življenjskimi potrebšči-
nami. Povedala je, da podjetje vsaki
delavki povprečno dolguje 5000
evrov za neizplačane plače in od-
pravnino.
Blaž Račič

Podjetje Sandy ustavilo proizvodnjo

Na zavod 41 tekstilnih delavk
Podjetje Sandy ostalo brez polovice delavk in poslovnih partnerjev, ki jih je prevzelo
podjetje Sutura – Sutura dobro posluje – Velika stiska nekdanjih delavk
Jesenice – Po likvidaciji podjetja Gorenjska oblačila iz Kranja je podjetje Sandy nadaljevalo tekstilno dejavnost v
nekdanjem obratu Gorenjskih oblačil na Slovenskem Javorniku. V podjetju je bilo zaposlenih 90 delavk. Oktobra la-
ni je podjetje zapustilo 50 delavk in se zaposlilo v novem podjetju Sutura, katerega soustanoviteljica je Monika Až-
man, ki je pred tem vodila proizvodnjo v podjetju Sandy na Slovenskem Javorniku. Podjetje Sandy je konec decem-
bra ustavilo proizvodnjo, saj so po besedah soustanoviteljice in direktorice podjetja Janje Šumi ostali brez poslov-
nih partnerjev, za katere so izdelovali oblačila, 41 delavk pa je pristalo na zavodu za zaposlovanje.

Zakon o davčnem postopku našte-
va različne okoliščine, zaradi katerih
se davčna uprava odloči zavezanca
pozvati k prijavi premoženja: zave-
zanec ni napovedal dohodkov, davč-
na napoved temelji na neresničnih
ali nepravilnih podatkih, prihodki,
izkazani v obračunu davka, niso so-
razmerni napovedanim odhodkom
oziroma dohodkom, davčna uprava
opazi razhajanja med posamezniko-
vo porabo in njegovimi dohodki …
»Davčna uprava je lani začela inten-
zivno izvajati zakonska pooblastila,
ki ji omogočajo preverjanje izvora
premoženja. Poleg zavezancev, ki so
v jedru preiskave, so pozive za doka-
zovanje premoženja dobili še dva ali
trije ožji družinski člani. Prejemniki
teh pozivov so zelo različni: med nji-
mi so najbrž tudi zavezanci iz znanih
davčnih zgodb, a tudi taki, pri kate-
rih se v zadnjih petih letih kaže raz-
korak med dohodki in premože-
njem. Še zdaleč ni mogoče kar vna-
prej reči, da je zavezanec, ki je tak
poziv dobil, že davčni utajevalec,«
pravi Darko Končan. Davčno upravo

zanimajo različne oblike premože-
nja, ki je razvidno iz raznih registrov
in uradnih popisov: nepremičnine,
premičnine, katerih vrednost prese-
ga 10.000 evrov, luksuzni avtomobi-
li, jahte, lastništvo gospodarskih
družb, naložbe v sklade, vrednostni
papirji in lastniški deleži v gospodar-
skih družbah, ki presegajo vrednost
10.000 evrov, gotovina in denarna
sredstva na računih v bankah in hra-
nilnicah, terjatve in obveznosti zara-
di obligacijskih razmerij, če presega-
jo 3000 evrov … »Najpomembnejše
pri tem postopku je, da davčna upra-
va pridobi podatke o premoženju na
presečni datum. Zavezanec v vpra-
šalniku kakor v bilanci navede pre-
moženje in vire sredstev zanj. Glede
na to, da je pri davčnem dokazova-
nju relativni rok zastaranja pet let,
bodo zdaj nekateri seveda navedli
premoženje iz obdobja tranzicijskih
transakcij, pri katerih jim ne bo tre-
ba dokazati vsakršnega vira sred-
stev, lahko bodo tudi priznali, da ta-
krat zanj sploh niso plačali davka, saj
so postopki zastarali. Tu ni mogoče

narediti nič. Davčna uprava bo lah-
ko v prihodnje šele od presečnega
datuma za popis premoženja nadzo-
rovala nadaljnjo morebitno rast pre-
moženja in preverjala, ali je skladna
z napovedanimi osebnimi dohodki,«
pojasnjuje sogovornik.

Bančniki, ljudje, ki svetujejo pri
naložbah, in davčni svetovalci vedo,
da veliko zunanjega blišča posame-
znikov temelji na lizingu in bančnih
posojilih. To se bo gotovo pokazalo
tudi pri nekaterih zavezancih, ki jih
je davčna uprava pozvala, naj ji pri-
javijo premoženje – razliko med viri
premoženja in dejanskim premože-
njem bodo pojasnile pogodbe o li-
zingu in posojilne pogodbe ali druge
oblike virov, na primer darila in de-

dovanja. »Pri premoženju, ki izvira
iz takšnih pogodb, je pri davčnem
nadzoru pomembno, ali jih bo zave-
zanec odplačeval v prihodnje in iz
kakšnih prihodnjih dohodkov ali vi-
rov. Že s tem, ko so izbrani davčni za-
vezanci dobili poziv za preverjanje
izvora premoženja, je bil pri njih
uveden poseben davčni postopek, to
pa ne pomeni, da se pri zavezancu
zdaj res dogaja nekaj posebnega ali
da bodo pri njem po vsej sili že ugo-
tovili dodatne davčne obveznosti.
Mislim, da se bo pri večini davčni
postopek končal s popisom premo-
ženja na presečni datum. Res pa je ob
teh začetkih delovanja davčne upra-
ve tako zelo pomembna tudi preven-
tiva za prihodnja ravnanja zavezan-
cev predvsem iz psiholoških razlo-
gov,« meni Darko Končan.

Med slovenskimi strokovnjaki za
davčni sistem tudi zaradi možnosti,
ki jih davčni upravi v povezavi s pre-
verjanjem premoženja in ugotavlja-
njem prave davčne osnove že zago-
tavlja zakon o davčnem postopku,
prevladuje mnenje, da Slovenija ne
potrebuje finančne policije, saj ima
davčna uprava že dovolj ustreznih
pooblastil. Vlada Boruta Pahorja raz-
mišlja drugače: v svoj normativni
program za letos je vključila tudi za-
kon o finančni policiji, pri katerem
namerava zakonodajni postopek iz-
peljati do konca leta.
Katarina Fidermuc

Darko Končan
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Kot je v pogovoru za Delo povedal
Danilo Burnač, ki je na seji nadzor-
nega sveta predstavljal mariborsko
občino, 20,71-odstotno lastnica Ca-
sinoja, bodo morali lastniki najti
novo strategijo razvoja igralnice, ki
se že nekaj časa otepa finančnih te-
žav. Predvsem jih zanima, ali imata
največja lastnika, sklada Kapitalska
družba (Kad) in Slovenska odško-
dninska družba (Sod) z 46,71 odsto-
tnim deležem, sploh še interes za
sodelovanje pri razvoju Casinoja
Maribor. Tega odgovora včeraj
kljub pričakovanju niso dobili, saj
predstavnikov Kada in Soda na sejo
nadzornega sveta ni bilo.

Na včerajšnjem sestanku so zato
govorili tudi o rezervnem scenari-
ju, da bi družba zamenjala koncesi-
jo za t. i. velike igre, kjer sodelujejo
delivci kart in drugo osebje, v t. i.
malo igro z igralnimi avtomati. »Na
ministrstvu za finance se moramo
pozanimati, ali je mogoča zamenja-
va koncesije. Če bi vrnili koncesijo
za velike igre, nas namreč ne zave-
zuje več zakonski predpis o več kot
polovičnem deležu države v lastni-
štvu družbe. V tem primeru bi lah-
ko morda zamenjali terjatve Term

Maribor, ki najbolj bremenijo druž-
bo, v lastniški delež.« Poleg tega se
je izkazalo, da igra na igralnih avto-
matih še vedno dosega pozitivne
rezultate. A kot poudarja Burnač,
bo za take odločitve nujno doseči
dogovor največjih lastnikov.

Predsednica uprave Darja Lam-
pret je nadzornikom odstop ponu-
dila zato, ker je od pomladi, ko je
prevzela vodenje podjetja, izčrpala
vse ukrepe za rešitev podjetja, je po-
vedala za Delo. Tudi ona je opozori-
la na slab odnos največjih lastnikov
do podjetja. Čeprav so nadzorniki
njen odstop in odstop članice upra-
ve Saške Ajdnik sprejeli, bosta pod-
jetje vodili še tri mesece, kot pred-

videva pogodbeni odpovedni rok.
»Nujno se moramo usesti in se do-
govoriti o prihodnosti podjetja.
Imamo stare dolgove, ki jih sami iz
tekočega poslovanja ne moremo
poplačati. Lastniki se morajo odlo-
čiti, ali naj se igralniška koncesija
obdrži ali ne. Predvsem pa je po-
membno, da dosežemo dogovor s
Termami Maribor. Če ne bo dogo-
vora in bo sodišče izdalo izvršbo za
poplačilo dolga, se Casino lahko se-
suje,« je povedala Darja Lampret.
Kot je znano, so Terme na sodišču
na prvi stopnji dobile tožbo proti
Casinoju v višini 1,7 milijona evrov
iz časa, ko sta iz podjetja Pohorje
nastali Casino Maribor in Terme
Maribor.

Na vprašanje, kako vidijo nadalj-
nje poslovanje družbe in zakaj nji-
hovih predstavnikov ni bilo na sejo
nadzornega sveta, pa so nam iz Ka-
da včeraj popoldne poslali kratek
odgovor: »Ravnanje organov upra-
vljanja in poslovodenja ocenjuje-
mo kot povsem neodgovorno. Pri-
čakujemo, da bodo v nadaljevanju
organi upravljanja ukrepali hitro, s
ciljem, da zaščitijo interese družbe
in vseh njenih deležnikov.«
Urban Červek

Kot je znano, se finančna kriza v
mariborski družbi vleče že nekaj
let, nanjo pa sta vplivala tudi
protikadilski zakon in odprtje
konkurenčne igralnice v Šentilju.
Po več poskusih jim je vendarle
uspelo izpeljati dokapitalizacijo, ki
pa ni v celoti uspela, medtem ko je
bila prisilna poravnava zavrnjena.
Neuspešno je bilo iskanje
strateškega partnerja, Kad in Sod
nista našli kupca za svoj delež.

Mariborska igralnica v velikih težavah

NS sprejel odstop uprave
Maribor – Nadzorni svet Casinoja Maribor je včeraj sprejel odstop predsednice uprave Darje Lampret in članice
uprave Saške Ajdnik. Kot je povedal član nadzornega sveta, mariborski podžupan Danilo Burnač, se bodo morali la-
stniki čim prej dogovoriti, kako voditi podjetje v prihodnje, sicer se igralnici z 28 zaposlenimi ne piše nič dobrega.
Razočaran je predvsem nad odnosom največjih lastnikov, paradržavnih skladov Kad in Sod, ki na včerajšnjo sejo
sploh nista poslala svojih predstavnikov.

Davčna uprava preverja premoženje

Za bliščem pogosto lizing ali posojilo
Poziv za prijavo premoženja je lani dobilo 109 zavezancev – Natančni in obsežni vprašalniki
Davčna uprava preverja premoženje predvsem tam, kjer ugotovi neskladje med dohodki in premoženjem
Ljubljana – Davčna uprava je lani do sredine decembra izdala 109 pozivov
za prijavo premoženja. Po 68. in 69. členu zakona o davčnem postopku ima
davčna uprava namreč pravico pozvati davčnega zavezanca – fizično osebo,
da ji predloži podatke o svojem premoženju ali delih premoženja ali na krat-
ko prijavi premoženje. Podatke o svojem premoženju zavezanci na obse-
žnem vprašalniku oddajo generalnemu davčnemu uradu. »Vprašalniki, ki so
jih dobili izbrani zavezanci, so zelo natančni in obširni,« pravi davčni sveto-
valec in generalni sekretar njihove zbornice Darko Končan.


